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Es persegueix el castellà a algunes comunitats? 
 
El vicedirector de la Reial Acadèmia Espanyola, Gregorio 
Salvador, ha assegurat que el castellà no es pot aprendre a 
les escoles de les comunitats amb llengües cooficials. A 
més, ha afirmat que això és més greu que la imposició que 
el franquisme va fer de l'espanyol.  
 
El vicedirector de la RAE ho ha dit en la presentació a 
Madrid d'un llibre que ha escrit sobre l'ús del castellà, on ha 
afegit que no és igual una llengua que parlin 400 milions de 
persones que una altra que sigui utilitzada per tres milions 
de parlants. 
 
L'acadèmic, en la presentació del seu llibre "Noticias del 
reino de Cervantes", ha afegit que els governs de les 
comunitats amb llengües cooficials "no poden obligar la 
resta a fer servir la seva llengua i a tornar a temps 
passats". "Per esmenar-ne l'ús pel que va passar a la 
dictadura, no poden fer una cosa tan lamentable, perquè no 
és el mateix imposar una llengua que només parlen 
100.000 persones o una que parlen més de tres milions de 
persones. És un abús menys greu per a les víctimes perquè 
hi hauria un horitzó força més ampli", ha afegit Gregorio 
Salvador. 
 
Gregorio Salvador, vicedirector de la Reial Acadèmia 
Espanyola, ha denunciat el que ell considera una persecució 
a la llengua espanyola en algunes comunitats autònomes i 
ha criticat que sigui "l'única llengua materna que no es pot 
aprendre a l'escola". Segons ell, es tracta d'"un atemptat 
als drets humans". 
 
El president de l'Institut d'Estudis Catalans, Salvador Giner, 
ha respost a les declaracions de Gregorio Salvador dient 
que "qui diu això desconeix profundament la realitat de 
l'estudi i l'ús social del català i de la llengua castellana a 
Catalunya".  
 
El president de l'IEC afegeix que "el que diu Gregorio 
Salvador sobre la situació del castellà i les altres llengües 
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cooficials a l'Estat espanyol causa, certament, estupor, però 
al seu torn ja no poden sorprendre a ningú". "Tots 
coneixem les peculiars ocurrències que sobre aquest tema 
acostuma a tenir des de fa anys l'actual vicedirector de la 
RAE , i que insisteix a recordar-nos de manera periòdica".  
 
Giner ha conclòs que "la realitat és tossuda i més 
convincent, i el desmenteix [a Gregorio Salvador] 
rotundament".  
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Giner: "Les ocurrències  de Gregorio Salvador fa 
temps van deixar de sorprendre'ns"  
 
Barcelona, 10 maig (EFE).- El president de l'Institut 
d'Estudis Catalans (IEC), Salvador Giner, ha respost a les 
declaracions realitzades avui pel vicedirector de la Real 
Acadèmia Espanyola, Gregorio Salvador, dient que les 
seves ocurrències "causen estupor, però que ja fa temps 
que van deixar de sorprendre'ns". 
 
Durant la presentació del seu llibre "Noticias del Reino de 
Cervantes. Usos y abusos del español actual", Salvador ha 
criticat que en les comunitats autònomes amb llengua 
pròpia "no pugui aprendre's l'espanyol a les escoles". 
 
L'escriptor ha afegit que la situació "és més greu" que la 
imposició que hi va haver durant el franquisme de 
l'ensenyament exclusiva en espanyol. 
 
Segons que ha informat l'IEC, davant aquestes 
declaracions, Giner ha comentat que "qui diu això 
desconeix profundament la realitat de l'estudi i l'ús social 
del català i de la llengua castellana a Catalunya". 
 
El president de l'IEC afegeix que "el que diu Gregorio 
Salvador sobre la situació del castellà i les altres llengües 
cooficials a l'estat espanyol causa, certament, estupor però 
al seu torn, ja no poden sorprendre a ningú". 
 
"Tots coneixem les peculiars ocurrències que sobre aquest 
tema acostuma a tenir des de fa anys, l'actual vicedirector 
de la RAE i que, de manera periòdica, insisteix a recordar-
nos" 
 
Giner ha conclòs que "la realitat és tossuda i més 
convincent, i el desmenteix (a Gregorio Salvador) 
rotundament". 
 
El president de l'IEC ha fet aquests comentaris des de la 
Universitat La Sapienza, a Roma, on participa en 
l'atorgament d'un doctorat europeu. EFE 
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Salvador: situación CC.AA. con lengua propia es "más 
grave" que en franquismo 
 
Ana Mendoza 
 
Madrid, 10 may (EFE).- El vicedirector de la Real Academia 
Española, Gregorio Salvador, criticó hoy que en las 
comunidades autónomas con lengua propia "no pueda 
aprenderse el español en las escuelas", y dijo que esta 
situación "es más grave" que la imposición que hubo 
durante el franquismo de la enseñanza exclusiva en 
español. 
 
"Imponer, como se hizo en la dictadura, una lengua que 
hablan 400 millones de personas, es menos grave para las 
víctimas del atropello que imponerles, como se hace ahora, 
una lengua de un millón y medio o de tres millones de 
hablantes", dijo hoy Salvador al presentar su libro "Noticias 
del Reino de Cervantes. Usos y abusos del español actual", 
acompañado por el escritor y académico Arturo Pérez-
Reverte. 
 
Publicado por Espasa, el libro reúne medio centenar de 
artículos periodísticos que Salvador, destacado filólogo, ha 
ido publicando en diferentes medios de comunicación, un 
buen número de los cuales fueron distribuidos por la 
Agencia Efe, y en los que analiza cuestiones muy diversas 
relacionadas con el español. 
 
Aunque Salvador ha intentado darle al libro un tono más 
lingüístico que político, en el primer artículo, "El Reino de 
Cervantes" (la expresión es de Uslar Pietri), alude ya a "las 
políticas discriminatorias" que sufren los 
castellanohablantes "en determinadas comunidades 
autónomas" y afirma que España "es el único lugar del 
mundo donde la lengua está perdiendo usuarios y donde a 
sus hablantes se les puede negar la posibilidad de educarse 
en ella". 
 
Este hecho fue calificado de "muy grave" por Salvador 
(Cúllar, Granada, 1927), para quien "parece mentira que no 
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se ponga remedio a esta situación, porque es un atentado 
contra los derechos humanos". 
 
En su opinión, imponer la enseñanza de las lenguas 
cooficiales a los que no las tienen como idioma materno 
sería "volver a los tiempos pasados y a la situación que 
tanto se criticó del franquismo, con mucha razón, que era 
la enseñanza exclusiva en la lengua común". 
 
"Pero si para enmendar ese abuso de la dictadura lo que se 
hace es lo contrario, se está haciendo algo mucho más 
lamentable porque, en definitiva, las lenguas no son 
iguales; sirven fundamentalmente para comunicarse, y no 
es lo mismo una que permite hacerlo con tres millones de 
personas que otra que sirve para hablar con cuatrocientos 
millones", insistió Salvador. 
 
Pérez-Reverte comparte plenamente estas ideas, así como 
otra de las que defiende Salvador en su libro: que el 
español "no es una lengua nacionalista, porque no es una 
seña de identidad para nadie; es plurinacional y 
multilingüe". Y es, "a pesar de lo que dicen los estúpidos y 
los manipuladores, una lengua generosa, abierta, donde 
cabe todo el mundo y donde cualquier variante 
documentada con rigor es incorporada", aseguró el autor 
de "El capitán Alatriste". 
 
Gregorio Salvador no se considera "un purista" del idioma, 
y no es demasiado combativo, por ejemplo, con los 
anglicismos, una de las cuestiones que aborda en "Noticias 
del Reino de Cervantes". 
 
A la hora de aceptar palabras extranjeras, su única norma 
es que "se escriban a la española, de acuerdo con la 
pronunciación", por eso le parece "absurdo" que en los 
paneles informativos de la M-30 de Madrid se utilice la 
expresión "By-pass" a la inglesa, cuando las veintidós 
Academias de la Lengua Española ya han dicho que "se 
debe escribir 'baipás', pero no se ha tenido en cuenta esa 
recomendación y se ha llenado la ciudad de By-pass". 
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En este sentido, Pérez-Reverte subrayó "el olímpico 
desprecio" que gobiernos e instituciones tienen hacia las 
normas de la Academia. "Hacen consultas, y cuando la 
respuesta no coincide con sus intereses, pasan 
olímpicamente de ella". 
 
Así sucedió cuando el Gobierno consultó a la Academia 
sobre la expresión "violencia de género", que fue 
desaconsejada expresamente en un informe de la RAE, 
pero que luego se consagraría en la Ley. 
 
"Hay veces que los poderes públicos pretenden legislar 
sobre la lengua y eso es casi un insulto a los países 
restantes, que tienen también sus leyes y sus gobiernos", 
dijo Pérez-Reverte. EFE 
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El vicedirector de la RAE afirma que l'espanyol no es 
pot aprendre a les escoles de les comunitats amb 
llengua pròpia 
 

 
 
 
 
El vicedirector de la Reial Acadèmia 

Espanyola, Gregorio Salvador, ha assegurat que el castellà 
no es pot aprendre a les escoles de les comunitats amb 
llengües cooficials. A més, ha afirmat que això és més greu 
que la imposició que el franquisme va fer de l'espanyol. El 
vicedirector de la RAE ho ha dit en la presentació a Madrid 
d'un llibre que ha escrit sobre l'ús del castellà, on ha afegit 
que no és igual una llengua que parlin 400 milions de 
persones que una altra que sigui utilitzada per tres milions 
de parlants. 
 
 
Gregorio Salvador, vicedirector de la Reial Acadèmia 
Espanyola, ha denunciat el que ell considera una persecució 
a la llengua espanyola en algunes comunitats autònomes i 
ha criticat que sigui "l'única llengua materna que no es pot 
aprendre a l'escola". Segons ell, es tracta d'"un atemptat 
als drets humans". 
 
L'acadèmic, en la presentació del seu llibre "Noticias del 
reino de Cervantes", ha afegit que els governs de les 
comunitats amb llengües cooficials "no poden obligar la 
resta a fer servir la seva llengua i a tornar a temps 
passats". "Per esmenar-ne l'ús pel que va passar a la 
dictadura, no poden fer una cosa tan lamentable, perquè no 
és el mateix imposar una llengua que només parlen 
100.000 persones o una que parlen més de tres milions de 
persones. És un abús menys greu per a les víctimes perquè 
hi hauria un horitzó força més ampli", ha afegit Gregorio 
Salvador. 
 
"Ja fa temps que van deixar de sorprendre'ns" 
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El president de l'Institut d'Estudis Catalans, Salvador Giner, 
ha respost a les declaracions de Gregorio Salvador dient 
que "qui diu això desconeix profundament la realitat de 
l'estudi i l'ús social del català i de la llengua castellana a 
Catalunya".  
 
El president de l'IEC afegeix que "el que diu Gregorio 
Salvador sobre la situació del castellà i les altres llengües 
cooficials a l'Estat espanyol causa, certament, estupor, però 
al seu torn ja no poden sorprendre a ningú". "Tots 
coneixem les peculiars ocurrències que sobre aquest tema 
acostuma a tenir des de fa anys l'actual vicedirector de la 
RAE, i que insisteix a recordar-nos de manera periòdica".  
 
Giner ha conclòs que "la realitat és tossuda i més 
convincent, i el desmenteix [a Gregorio Salvador] 
rotundament". 
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'La discriminación del español hoy es más grave que 
la del catalán con Franco' 
 efe |  
 
El vicedirector de la Real Academia Española, Gregorio 
Salvador, criticó ayer que en las comunidades autónomas 
con lengua propia «no pueda aprenderse el español en las 
escuelas», y manifestó que esta situación «es más grave» 
que la imposición que hubo durante el franquismo de la 
enseñanza exclusiva en español.  
 
«Imponer, como se hizo en la dictadura, una lengua que 
hablan 400 millones de personas, es menos grave para las 
víctimas del atropello que imponerles, como se hace ahora, 
una lengua de un millón y medio o de tres millones de 
hablantes», dijo ayer Salvador al presentar su libro Noticias 
del Reino de Cervantes. Usos y abusos del español actual, 
acompañado por el escritor y académico Arturo Pérez-
Reverte.  
 
Aunque Salvador intentó darle al libro un tono más 
lingüístico que político, en el primer artículo, El Reino de 
Cervantes (la expresión es de Uslar Pietri), alude ya a «las 
políticas discriminatorias» que sufren los 
castellanohablantes «en determinadas comunidades 
autónomas» y afirma que España «es el único lugar del 
mundo donde la lengua está perdiendo usuarios y donde a 
sus hablantes se les puede negar la posibilidad de educarse 
en ella».  
 
Este hecho fue calificado de «muy grave» por Salvador, 
para quien «parece mentira que no se ponga remedio a 
esta situación, porque es un atentado contra los derechos 
humanos». En su opinión, imponer la enseñanza de las 
lenguas cooficiales a los que no las tienen como idioma 
materno sería «volver a los tiempos pasados y a la 
situación que tanto se criticó del franquismo, que era la 
enseñanza exclusiva en la lengua común».  
 
Pérez-Reverte afirmó compartir estas ideas, así como otra 
de las que defiende Salvador en su libro: que el español 
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«no es una lengua nacionalista, porque no es una seña de 
identidad para nadie; es plurinacional y multilingüe». 
 
Institut d'Estudis Catalans  
 
Por su parte, el presidente del Institut d'Estudis Catalans 
(IEC), Salvador Giner, respondió a las declaraciones 
realizadas por el vicedirector de la RAE diciendo que sus 
ocurrencias «causan estupor, pero que ya hace tiempo que 
dejaron de sorprendernos». - 


